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ماجرای ودیعه مسکن 
در شهرداری پایتخت

شرق: مدتی است فهرســتی از کمک های 
شهرداری به برخی از مدیرانش برای ودیعه 
مســکن در کانال های خبری شهری منتشر 
شده اســت. یکی از اعضای شــورای شهر 
تهران ســال گذشته درخواســت کرده بود 
این کمک ها دســت کم برای اعضای شورا 
شفاف باشد. مهدی اقراریان، رئیس کمیته 
نظارت شــورای شــهر تهران، درباره اینکه 
چرا این اطلاعات برای اعضای شورا شفاف 
نمی شود، می گوید:  متأسفانه به نظر می رسد 
برخی از اعضای منتقد را محرم نمی دانند. 
او ادامه می دهد:  در ۱۶ مهر ماه سال گذشته 
گزارشی درباره کمک های ودیعه مسکن به 
دست من رسید که برای صحت سنجی آن 
از شــهرداری درخواست کردم فهرست این 
کمک ها را به من ارائه دهند که این طور نشد. 
این کمک ها از جبیب شهردار محترم نیست؛ 
بلکــه از جیب شــهرداری و مــردم تهران 
اســت و باید برای نظارت در اختیار اعضای 
شورای شــهر قرار گیرد. مهدی چمران نیز 
روز گذشته در حاشیه شــورای شهر تهران 
درباره ودیعه میلیاردی به برخی از مدیران 
شــهرداری تهران می گوید: بنده از جزئیات 
ایــن موضوع اطلاع نــدارم؛ امــا این مبلغ 
برای کمک هزینه مســکن بوده و مشخص 
نیســت که این رقم به صــورت وام بوده یا 
شــکل دیگری اســت. رئیس شورای شهر 
تهران در پاسخ به این پرسش که پرداخت 
چنیــن مبالغی نیاز به مجوز شــورا دارد یا 
خیر هم توضیح می دهــد: این موارد فقط 
در اختیار شــهردار تهران است؛ اما زاکانی 
درباره این حواشــی گفته: سازمان ها خانه 
ســازمانی برای استقرار مدیران خود دارند؛ 
اما شــهرداری تهران ندراد. به همین خاطر 
در دوره هــای قبلی املاک شــهر را به ثمن 
بخس و با تخفیف ۵۰ درصدی به مدیران 
می دادنــد که مصــداق کامــل بی عدالتی 
بــود.  در این دوره ما بــه جای آنکه برخی 
از زمین ها و املاک شــهرداری را در اختیار 
مدیران قــرار دهیم، به آنــان وام با درصد 
ســود بانکی دادیم. برای پیشبرد این کار در 
ابتدا به مدیران ودیعه دادیم و سپس آن را 
تبدیل به وام کردیم . آنان نیز قسط های این 
وام را پرداخــت می کنند. اختصاص برخی 
از امــلاک و خانه ها به مدیران شــهرداری 
که در دوره های پیشین انجام می شد، امری 
ناعادلانه بود؛ اما ما به این ســمت نرفتیم 
و سعی کردیم اما متأســفانه این موضوع 
بــا بی انصافی در رســانه منعکس شــد؛ 

درحالی که واقعیت چیز دیگری بود.

شرق: احمد صادقی در جلسه روز گذشته شورای شهر تهران به عدم انتشار 
پژوهش های شــهرداری در سامانه شفافیت اشــاره کرد و گفت:  بارگذاری 
پژوهش ها و مطالعات شهرداری تهران در سایت شفاف است. اینکه پژوهش ها و 
مطالعات انجام شده برای عموم مردم در دسترس قرار گیرد اقدام ارزشمندی است 
که توســط شهرداری تهران به انجام رســیده و امیدواریم سایر نهادهای عمومی و 
دولتــی نیز شــهرداری را الگوی خود قرار دهند. امروزه اســتادان، دانشــجویان و 
محققان به راحتی می توانند با مراجعه به سایت شفاف از نسخه کامل پژوهش ها 
و مطالعاتی که شــهرداری انجام داده، استفاده کنند. وی ادامه داد: اما نکته حائز 
اهمیت این اســت که آخرین پژوهش بارگذاری شده مربوط به ۳۰ آبان ۱۴۰۲ یعنی 
شش ماه قبل است. صادقی افزود: اگر علت مشکل فنی است و سایت به روزرسانی 
نشده شــهرداری باید به فوریت نسبت به حل مشکل اقدام کند اما اگر مشکل فنی 
وجود ندارد و هیچ پژوهشــی در این مدت انجام نشده یا به نتیجه نرسیده و آماده 
بارگذاری نیست، ضروری است در کارکرد و عملیات مرکز مطالعات بازنگری صورت 
گیرد. چطور ممکن اســت مجموعه شــهرداری برای شش ماه هیچ دستاورد قابل 
ارائه ای نداشــته باشــد. عجیب تر اینکه در سایت شفاف در ســال ۱۴۰۲ در کل ۱۲ 
پژوهش بارگذاری شده در حالی که ۴۹ پژوهش در ۱۴۰۱، ۹۵ پژوهش در ۱۴۰۰، ۲۳۴ 
پژوهش در ســال ۹۹ و ۳۰۱ پژوهش در سال ۹۸ انجام شده که با ۱۲ پژوهش سال 
۱۴۰۲ قابل مقایســه نیست. صادقی تأکید کرد: به شهرداری تذکر می دهم علاوه بر 
بررســی و رسیدگی به این موضوع، گزارشی از اقدامات این مرکز و برنامه اصلاحی 
شــهرداری درخصوص عملکرد مرکز مطالعات برای کمیته شفافیت و نیز شورای 
شهر ارســال کنند. در جلسه روز گذشته شــورا همچنین حبیب کاشانی، خزانه دار 
شورای شهر تهران با اشاره به مشکلات سازمان فاوا، تأکید کرد: مشکل در فاوا یا در 
مدیریت است یا خدمات. سازمان فاوا تعطیل است، مردم نمی توانند عوارض سال 
۱۴۰۲ را پرداخت کنند. ما از طرفی می گوییم رقم قابل توجهی درآمد داشته ایم و از 
سویی می بینیم پیمانکار پول خود را دریافت نکرده است. اگر مشکل مدیریتی وجود 
دارد باید حل شــود. مدیریت ضعیف اســت و خدمات نمی دهــد. ما می گوییم در 
شهری که ۱۱۳ هزار میلیارد تومان درآمد داشته چرا پول پیمانکار داده نشده است. 
همچنین اعضای شورای شهر تهران بررسی لایحه اصلاحیه مصوبه بهای خدمات 
کارشناســی و فنی سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهر تهران را روی میز 
بررســی قرار دادند و مهدی بابایی رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر در تشــریح 
جزئیات این لایحه با بیان اینکه در این لایحه به نوعی افزایش قیمت های سنواتی را 
پیشنهاد دادند که شامل سه موضوع است، گفت: در مورد خدمات کارشناسی فنی 
و آموزشــی، درصدی افزایش بها داشــته اما نکته قابل بحث این است که در این 
بخش سازمان آتش نشــانی به دعوت نهادهای مختلف آموزش می دهد و ممکن 
است در صحنه های فیلم برداری فیلم خواستار استقرار آتش نشانی باشند که در این 
حوزه افزایش ۲۵ درصد درخواســت کردند اما شورای شهر با بررسی به این نتیجه 
رسید که چون این خدمات الزامی نیست، این افزایش ۳۵ درصد در نظر گرفته شده 
اســت. همچنین در حوزه تعیین بهای خدمات کارشناسی و فنی، سامانه هوشمند 
اطفــای حریق و مانیتورینگ وجود دارد که یک ماهی اســت سیســتم مانیتورینگ 
دوباره فعال شده که با افزایش ۳۵ درصدی در کمیسیون موافقت کردیم. همچنین 
خدمات فنی، ایمنی و آتش نشانی که مشمول ارائه خدماتی همچون بررسی علل 
حادثه، نرخ بهــای طراحی سیســتم های اطفای حریق، نرخ بهای کارشناســی و 
آموزشی و... می شــود، به ۳۵ درصد افزایش بهای خدمات، در کمیسیون تصویب 
شد. اعضای شورای شــهر تهران به پیشنهاد کمیسیون خدمات شهری به افزایش 
بهای خدمات آتش نشانی در سه حوزه یادشده، در سال جدید رأی مثبت دادند. در 
ادامه گزارش حســابرس درمورد وضعیت مالی شــرکت یادمان سازه در سال های 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بررســی شد و محمد آخوندی رئیس کمیسیون بودجه در تشریح این 
گزارش مالی گفت: باید شــهرداری در مورد وضعیت شــرکت یادمان سازه توضیح 
دهد و شهرداری تهران لایحه ای دارد که این مجموعه به زیرمجموعه یک سازمان 

دیگر برود و حتما شهرداری تدبیر کرده است و ما اطلاعی نداریم.

گزارش در صحن پربرخورد شورای شهر تهران چه گذشتگزارش

بغض رئیس ترکید
 شرق: نخستین بار نیســت که رفتار یکی از مدیران 
شــهرداری تهران باعث اعتراض برخی از اعضای 
شــورای شــهر می شــود. چند باری گفت وگوها و 
توییت های مدیران میانی بــر ضد تذکرات اعضای 
شــورای شــهر تهران دلیل این اعتــراض بود و روز 
گذشــته برخورد شــهردار یکی از مناطق در جریان 

بازدید مردمی یکی از اعضای شورای شهر.
جعفر بندی شــربیانی روز دوشنبه به شهرداری 
منطقه ۱۷ مــی رود اما شــهردار منطقه مرخصی 
است، معاون شهرسازی که معمولا در این دیدارها 
حضــور دارد زیرا موضوع اصلی درخواســت های 
مردمی بیشــتر به این حوزه اختصاص دارد هم در 

کنار این عضو شورای شهر نیست. او در اتاق نگهبانی می نشیند و 
به درخواســت های شهروندان پاسخ می دهد که این اتفاق خیلی 
زود خبری می شود و فیلم آن ساعت ۱۰ صبح توسط کانال دیده بان 
ایران منتشــر می شود. شهرداری ظهر آن روز فیلمی از او می گیرد 
که یکی از کارکنان شــهرداری او را بــه اتاق اجتماعات راهنمایی 
می کنــد اما این عضو آدرس نمازخانه را می پرســد و غروب آن را 
به عنوان ســند دروغ گویی رســانه هایی که از برخــورد نامتعارف 
شــهرداری منطقه با این عضو شــورای شــهر گزارش تهیه کرده 
بودند، منتشــر می کنند. شــهردار این منطقه را بیشتر شهروندان 
تهرانی با عکســی که او از پاچه های گلی شهردار تهران در جریان 
سیل امامزاده داوود گرفت، به یاد می آورند. او که آن زمان دستیار 
شهردار در امور رسانه بود، به معاونت اجتماعی می رود و در یکی 
از موج های انتصابات در شــهرداری به سمت شهردار منطقه ۱۷ 
می رسد. منطقه ای که به گفته رئیس شورای شهر تهران همیشه 
شــهرداران قدیمی و باسواد در حوزه شهرسازی به عنوان شهردار 
آن انتخاب شده اند و به دلیل ساخت وسازهای غیرمجاز در منطقه 

مدیریت آن نیاز به تجربه و دانش بالایی دارد.
روز گذشــته اما در صحن شــورای شــهر به این رفتار شهردار 
منطقه اعتراض شد. مهدی چمران در میانه جلسه با بغض و گریه 
خواســت که اعضا همدل باشــند. او رمز پیروزی جریان اصولگرا 
در شــورای دوم را همین درگیری ها و دودستگی های شورای اول 
دانســت و گفت اگر ما پیروز آن انتخابات شــدیم به دلیل همین 
رفتارها بود. او خطاب به اعضای شــورا گفت این رفتار ها شایسته 
نیســت و خواســت پندهای او را به عنوان دوســت و برادری که 
روزهای آخر عمر خود را می گذراند بپذیرند تا حسرت این روزها را 
نخورند. عضو هیئت رئیسه شورا در ادامه ضمن انتقاد از برخورد 
شهرداری منطقه ۱۷ و با هدف تحلیل، به طرح چند سؤال پرداخته 
و گفت: ســؤال اول اینکه خط فکری کــه می گوید باید با اعضای 
منتقد شــهر برخورد شــود، حاصل چه طرز تفکری بوده و دارای 
چه مبانی فکری و ذهنیتی اســت، چراکه شناسایی مبانی فکری 
این جریان بســیاری از مســائل را روشــن می کند، به نظر می رسد 
چنین خط فکری از یک تفکــر انحصارطلبانه حکایت دارد، بارها 
در صحبت هایی که در شورا انجام شده دریافتیم که اتمسفر ذهنی 
و دنیای فکری این تفکر مقایســه عملکردشــان با دوران ۱۲ساله 
شــهردار اسبق تهران است و می دانند که در آن دوران تهران رشد 
و توسعه چشمگیری داشته و تصور می کنند اگر خود را با آن دوره 

مقایسه کنند، محبوبیت اجتماعی خواهند داشت.
او افزود: سؤال بعدی اینکه این خط برخورد با شورا و اعضای 

آن برای رســیدن به منویات خــود از چه تاکتیک هایی اســتفاده 
می کند؟ و اینکه دلیل اصلی ترس از منتقدان و طرح مسائل شهر و 
مردم چیست؟ قاعدتا براساس منویات مقام معظم رهبری و اصول 
انقلابــی باید از نماینده ای که میان مــردم حضور یافته و به رصد 
مســائل می پردازد و آن را در اختیار مدیریت شهری قرار می دهد، 
استقبال شود. مسئله اصلی بحث و منازعه بر سر دستاوردهاست؛ 
آنها در نگاه خود دســتاورد قابل عرضه ای داشته و تصور می کنند 
این دستاوردها، بی نظیر بوده و آنها را با لفظ تاریخی بودن توصیف 
می کنند اما حقیقت چیز دیگری است. شربیانی در ادامه گفت: این 
دستاوردســازی ها در حوزه های دیگر نیز بوده و هست و خواهیم 
گفت چگونه انتصابات محفلی و به دور از شایستگی در مدیریت 
شــهری و گماردن آدم های کوتاه قد و غیرمرتبط با مدیریت شهری 
به عنوان مدیران ارشد مناطق باعث ایجاد چنین وضعیتی در اداره 
شــهر تهران شــده، موضوع پیش آمده درخصوص منطقه ۱۷ نیز 
متأثر از این واقعیت است. در ادامه این جلسه چمران ریاست شورا 
نیز گفت: بازدید از مناطق و نواحی و دیگر بخش های شــهرداری 
از وظایف ذاتی اعضای شوراست و زمان این بازدیدها نیز مشخص 
نیست، همان طورکه ما بازدیدهایی از گرمخانه ها در ساعات بامداد 
داشــته ایم. بازدیدهایی که خبرنگاران هم همراه ما بوده اند و ما از 
حضور آنها در ساعت بامداد خجالت می کشیدیم. این نظارت است 
و هیچ کجا هم عنوان نشده که برای بازدید از بخش های مختلف 
شــهرداری باید هماهنگی صورت بگیرد. اعضا موظف به نظارت 
هســتند و در این جلسات مردم حضور پیدا می کنند. البته نباید در 
اجرا دخالتی صورت بگیرد اما مشــکلات در مشورت با شهردار و 

معاونان وی مطرح می شود تا راه حلی پیدا کنند.
وی افزود: حضور داشته باشند چراکه سؤالاتی پیش می آید که 
باید پاسخ دهند و مطابق آن تصمیم گیری شود. پیش از این جلسه 
آقای شربیانی موضوع نبود شهردار را به من اعلام کردند و گفتند 
چه کنیم که من به ایشــان گفتم حتما به جلســه با مردم بروید و 
کار خود را انجام بدهید. نامه بنویسید و به معاون شهردار بدهید 
که گویا معاون هم نبوده. من با شــهردار منطقه ۱۷ تماس گرفتم 
که اعلام کردند در مرخصی بودند و معاون شهرســازی نیز بیمار 
بوده است. شهردار نبوده اما شــهرداری که وجود داشته لذا باید 
مقدمات کار برای حضور این عضو فراهم می شد و باید چه شهردار 
حضور داشــته باشــد و چه حضور نداشته باشــد آمادگی ایجاد 
می کردند که عضو شــورا جلســه خود را برگزار کند. خوشبختانه 
آقای شربیانی به عنوان عضو شورا هنگامی که مردم آمدند در یک 
اقدام قابل تقدیر کار خود را به درســتی انجام دادند. چمران تأکید 

کرد: من سخت نگران هستم و این روش دوگانگی 
و دودستگی خوب نیست. همه عضو شورا هستیم 
و یک خانواده قلمداد می شویم. مردم بین اعضای 
شورا فرقی نمی گذارند. شــورا همه اش شوراست. 
باید با هم باشــیم و با هم کار کنیــم. برای مدیران 
شهرداری نباید فرقی داشته باشد که چه عضوی با 
چه تفکــری موافق یا مخالف آنها در جایی حضور 
پیدا می کند. همه در جبهه مقابل آمریکا و اسرائیل 
مشــترک هســتیم. همه پیرو خط امــام و رهبری 
هســتیم. دودستگی و دوگانگی از زهر هلاهل برای 
ما کشــنده تر است و برای آینده شــورا و کشور بدتر 
است. در دوره دوم شورا از همین دوگانگی در دوره 
قبل اســتفاده کردیم و به شورا آمدیم و خط مشی دولت ها تغییر 
کــرده، حالا خودتان می خواهید این کار را بکنید؟ رئیس شــورای 
شهر تهران در حالی که بغض کرده بود گفت: شما می دانید من به 
چه کسی رأی دادم و این موضوع را کتمان نمی کنم و نخواهم کرد. 
بی تردید ما نشســته ایم مشکل مردم را حل کنیم. شهردار موظف 
است وقتی عضوی می رود به جلسه بیاید اما باید به گونه ای تدبیر 
کنیم که شــهردار منطقه به کارهای منطقه برسد. پیش تر صبح 
روزهای چهارشــنبه اعضا به مناطق می رفتند و مشــکلات مردم 
را می شــنیدند، بهتر است یک روز را برای این کار انتخاب کنیم که 
شــهرداران به کار شهر هم برسند. ممانعت از حضور عضو شورا 
نکردند و نمی توانستند این کار را بکنند ولی بی حرمتی کردند و نباید 
این کار انجام می شــد. در میان صحبت های چمران، امانی عضو 
شــورا گفت: اعتراض ما به شــهردار منطقه ۱۷ است که در حد و 
اندازه شهردار منطقه نیســت. بار دیگر چمران ادامه داد: منطقه 
۱۷ به دلیل ساخت وسازهای بسیار، پیچیدگی هایی دارد. فردی که 
قبلا در آنجا شهردار بود دکتری شهرسازی داشت و سابقه طولانی 
حضور در شهرداری. پس فردا من را نمی بینید و حسرت می خورید 
که چرا با یکدیگر درگیر شدید. جایگاه مردم ما با این دستاوردهای 
عظیم، این نیســت. ما را به سوی جهنم می کشند اگر حق مردم را 
ادا نکنیم. همه در یک قایق هستیم. خلاف کنیم یقه ما را می گیرند. 
اگر به اندازه ســر ســوزنی خلاف کنیم یقه ما را می گیرند و سؤال 
می کنند. چمران خطاب به باقری معاون شهردار تهران گفت: من 
خواهش کردم کسی که توییت مربوط به خانم نجفی را زده، توبیخ 
کنید. نکردید و من نســبت به این موضوع گلایه دارم. باید این کار 
انجام می شد تا سایر کارمندان در شهرداری بدانند اگر توهین کردند 
از ســوی مدیران مجموعه توبیخ خواهند شــد. اگر شما این کار را 
نکنید من انجام می دهم و اعلام هم می کنم. من مشکل شخصی 
با این فرد ندارم، مشــکل جمعی اســت. باید توبیخ شود که همه 
بدانند راه و روش این نیست. اگر می خواهند از شهردار دفاع کنند 

باید خوب کار کنند که بهترین دفاعی است که باقی می ماند.
رئیس شورای شهر تهران خطاب به همه اعضا گفت: خواهش 
می کنم ایــن موضوع را همین جا قطع کنید. من براســاس قانون 
اگر عضوی بخواهــد صحبتی خارج از موضوع تعیین شــده کند 

صحبتش را قطع خواهم کرد.
اوادامه داد: پیش تر برای آقای امانی هم توییتی زده بودند که 
من خواهش کردم موضوع بررســی شود که گویا شهردار منطقه 
۱۷ تلفن کرده و دلجویی کرده بودند. نباید چنین موضوعاتی تکرار 

شود.

پژوهش های شهری
از دسترس خارج شدند؟


